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Vyplácení rodičovského příspěvku 
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Silvie FRIEDMANNOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Návrh na změnu rodičovského příspěvku. Přišel s ním poslanec hnutí ANO, Aleš Juchelka. Podle něj by se v 
případě, že se rodičům narodí další potomek, měl vyplatit i první nedočerpaný rodičovský příspěvek. 
 
Aleš JUCHELKA, poslanec /ANO/ 
-------------------- 
Když se narodí do rodiny druhé dítě, které se narodí dříve než rodičovský příspěvek se rodiči vyplatí, tak 
nebude vlastně ten rodič bit za to, a to tím že se vlastně že mu propadne část toho příspěvku, když se narodilo 
do rodiny další dítě. To znamená, že my chceme vlastně ten rozdíl, který si ten rodič nevybere, doplatit s první 
dávkou na to mladší dítě, které potom ten rodič opečovává. 
 
Silvie FRIEDMANNOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Rodičovský příspěvek je dnes 220 tisíc korun a rodiče ho můžou čerpat až do čtyř let věku nejmladšího dítěte. 
Současný stav je ale podle poslanců, kteří zákon podpořili, diskriminační a to vůči rodinám ve kterých se další 
dítě narodilo v relativně krátkém čase. Jak moc by to rodinám pomohlo, na to už se ptám ekonomického  
analytika Jiřího Šatavy, z institutu CERGE. Pane Šatavo, jak moc systémové by to bylo? 
 
Jiří ŠATAVA, ekonomický analytik, Cerge 
-------------------- 
Dobrý den, samozřejmě je to jedno z možných řešení, nicméně bych to řešení nijak zvlášť nepřeceňoval. 
Nepřeceňoval bych ho ani ve vztahu ke zvýšení porodnosti v Čechách. Ale ani bych nečekal, že tak nějak 
dramaticky zvýší, nebo zlepší finanční situaci českých rodin. Přeci jenom ta situace, kdy se do rodiny narodí 
druhé dítě a rodiče nedočerpají rodičovský příspěvek za první dítě, není tak častá. A i mezinárodní výzkum 
ukazuje, že rodiče si při rozhodování o tom, jestli budou mít další dítě, cení daleko jiných věcí než to, jestli 
dočerpají předchozí rodičovský příspěvek. 
 
Silvie FRIEDMANNOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A v případném návratu matek do práce, kdyby měly potomky dříve po sobě, by to mohlo pomoci? 
 
Jiří ŠATAVA, ekonomický analytik, Cerge 
-------------------- 
To by samozřejmě mohlo pomoci, ale pokud chceme pomoci k tomu, aby se nám matky vracely dříve po 
rodičovské dovolené do práce, měly bychom se zaměřit asi na jiná opatření, které známe ze zahraničí, jsou 
mnohem efektivnější. Například víme, že velmi efektivní by bylo garantovat malým dětem místo ve školce, už 
tady takový zákon byl a shodou náhod asi týden dozadu ho Poslanecká sněmovna zrušila. Takže do budoucna 
by děti, dvouleté děti, neměly mít nárok na přijetí do školky. Což je právě vzhledem k snaze, aby se matky dříve 
vrátily na trh práce, velmi kontraproduktivní, 
 
Silvie FRIEDMANNOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Státní kasu by mělo doplacení do celkové výše rodičovského příspěvku stát zhruba půl miliardy ročně. Jak moc 
by tohle bylo zatěžující pro státní rozpočet? 
 
Jiří ŠATAVA, ekonomický analytik, Cerge 
-------------------- 
Ta částka sama o sobě určitě není zatěžující. Někde v jiných oblastech vydáváme mnohem více. Otázkou je, 
jestli bysme tu půlmiliardu nemohli použít mnohem efektivněji. Třeba na to, abysme zajistili mnohem víc míst ve 
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školkách a právě ženy měly možnost dítě aspoň na část dne dát do školky a tím pádem mohly se do té práce 
vrátit dříve. Nebo bysme mohli ty peníze použít například na sdílení péče o děti mezi otci a ženami. Mohli 
bysme mnohem více podpořit péči mužů. V současnosti máme jen otcovskou poporodní. Mohli bysme jí dále 
rozvinout a tím z žen částečně sejmout to břímě, de facto celodenní péče o malé děti a umožnění jim navrácení 
do standardního pracovního života. To by mělo samozřejmě velký vliv na mzdy žen, jejich zaměstnanost a tak 
dále. Takže by to mělo nejen krátkodobé dopady, ale i dlouhodobé dopady na celý život následující žen. 
 
Silvie FRIEDMANNOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ekonomický analytik Jiří Šatava, díky, na shledanou. 
 
 
 
 


